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׀ 2

Známe dobře to místo z evangelia, ve kterém 
učedníci prosí Ježíše, aby je naučil modlit se 
(Lk 11, 1). A z této prosby učedníků čerpáme do
dnes i my: neboť Pán tehdy poprvé pronesl slova 
modlitby „Otče náš“, bez které si křesťanský život 
a modlitbu sotva dokážeme představit. Jenže jak 
víme, jedním, dvěma a ani deseti otčenáši modlit
ba nezačíná ani nekončí. Je třeba mít ducha mod
litby: a toho nám Ježíš dává o Letnicích, a vlastně 
stále, kdykoli o něj prosíme. A Duch svatý sám 
se pak za nás přimlouvá tak, že to nelze vyjádřit 
pouze lidskými slovy (srov. Řím 8, 26).

Modlitba je v našem životě důležitá asi tak 
jako samotná Boží přítomnost. Proto se k ní stále 
vracíme, a to jak ve skrytosti do důvěrného roz
hovoru a přebývání s Pánem, tak k modlitbě pro
seb a chval ve společenství. Vždy přitom čerpáme 
z liturgie, ve které se Bůh sám stává přítomným. 
Ve společenství se všemi, kdo vyznávají Kristo
vo jméno, s celou církví, znovu vykračujeme na 
cestu modlitby. I toto číslo OPuscula bude z velké 
části o modlitbě, jako o prvním ze čtyř pilířů do
minikánského života. Dalším pilířům (studium, 
apoštolát, společný život) bychom se pak rádi vě
novali v příštích číslech. 

 fr. Lukáš Fošum OP

ÚVODNÍ SLOVO

Nauč nás modlit se

„Duch nám přichází 
na pomoc v naší 
slabosti. Vždyť ani 
nevíme, oč se máme 
vhodně modlit. 
A tu sám Duch se 
za nás přimlouvá 
vzdechy, které nelze 
vyjádřit.“ 
(Řím 8, 26)

Následujme příklad svatého Dominika, který doma i na cestách, ve dne 
i v noci byl vytrvalý v slavení božského oficia i v modlitbě a s velkou zbož-
ností slavil božská tajemství. (srov. LCO 56)
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Tomáš Akvinský o modlitbě

Tomáš se tématu modlitby vě
nuje na různých místech svého 
díla, a to nejen teoreticky, ale také 
jako vykladač existujících modli
teb nebo přímo tvůrce některých 
modliteb. Známé a hojně používa
né jsou např. jeho texty pro slav
nost Božího těla. Zde se omezíme 
na základní informace týkající se 
modlitby obecně, jak se nacházejí 
v Teologické sumě. V novém čes
kém překladu, který vydává v této 
době nakladatelství Krystal OP, 
dosud nevyšly. Počítá se s nimi na 
rok 2024, kdy vyjde překlad To
mášova traktátu o spravedlnosti, 
kde se tyto texty nacházejí. Pro 
ty, kdo se s nimi chtějí seznámit 
hned, se jedná o IIII, q. 83.

To, že se o modlitbě píše 
v souvislosti se spravedlností, se 
může zdát na první pohled podivné. Na druhý (pečlivější) pohled to ale ni
jak divné není. Spravedlnost definujeme jako „dát každému, co mu náleží“. 
A Bohu náleží mimo jiné naše pozornost, a tedy i modlitba. Je projevem 
ctnosti nábožnosti (religio), která je jakousi ctností podřazenou spravedl
nosti. Jak říká Cassiodorus, je to spojení mysli a řeči (latinské slovo pro 
modlitbu je oratio, což se vykládá jako spojení slov oris ratio, což je něco 
jako ústy projevené myšlení). Když Tomáš cituje takový výrok, ukazuje tím, 
že modlitba vychází z rozumu. Není tedy v první řadě emočním vzmachem, 
ale myšlením. Jak kdesi píše C. S. Lewis, člověk, který se modlí tak, že se 
oddává pocitu blízkosti Boha nebo pocitu zbožnosti, se vlastně nemodlí, ale 
pouze si na modlitbu hraje. Tím nechceme říci, že city, emoce, k modlitbě 
nepatří. Modlitba je úkonem celé lidské osoby, takže zahrnuje i naše city. 
Ty ale nejsou její podstatou a základem. Podobně jako modlitba zahrnuje 
i naše tělo, ale nespočívá primárně v tělesných cvicích, zahrnuje i city, ale 
primárně v nich nespočívá. Postoje těla a citové rozpoložení jednak pomá
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hají disponovat se k modlitbě a jednak vyjadřují naše vnitřní postoje při 
modlitbě. Sama modlitba je ale ve své podstatě úkonem mysli, především 
rozumu. Proto Tomáš cituje Jana Damašského, který říká, že modlitba 
je pozvednutím rozumu k Bohu. Tomáš k tomu dodává upřesnění, že jde 
o úkon rozumu, kterým někdo prosí někoho vyššího. „Úkon rozumu“ zna
mená, že modlit se mohou jen rozumové bytosti, a nikoli zvířata. „Prosit 
vyššího“ znamená, že se lidé nemodlí k lidem v tomto životě, ale k blaže
ným, tj. svatým, andělům a především k Bohu samému. „Prosit vyššího“ 
také vylučuje, že by se modlily božské Osoby, jakkoli jsou rozumové. Nikdo 
vyšší než Bůh totiž není. Vztah Otce, Syna a Ducha svatého tedy za modlitbu 
označovat nelze.

Adresátem modlitby je na prvním místě Bůh, kterého prosíme, aby nám 
vyhověl v tom, oč prosíme. Modlíme se však také ke svatým a andělům, aby 
nám pomáhali a prosili za nás Boha. Jak říká Tomáš, jsou to nepřímí adresá
ti naší modlitby, neboť se o ní dovědí tak, že je informuje Bůh, k němuž mod
litba směřuje prvořadě a především, modlitba k nim je vlastně nepřímou 
cestou k Bohu, protože jediný, kdo koná sám o sobě, je Bůh. Svatí se pouze 
přimlouvají. Všimněme si, že je to dobře vidět například v litaniích, kde na 
invokace jako např. „Otče svatý, Bože“ odpovídáme: „Smiluj se nad námi“, 
kdežto na invokace jako např. „Svatý Václave“ odpovídáme: „Oroduj za nás“.
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Když se modlíme, tak samozřejmě Bohu děkujeme, Boha chválíme nebo 
s Bohem jen tak přebýváme, ale velmi často také Boha prosíme. S tím při
chází otázka, za co se můžeme modlit. Tomáš se zde opírá o Augustina a říká, 
že se můžeme modlit za cokoli, po čem je dovoleno toužit. Za věci hříšné se 
tedy modlit nesmíme, ale jinak platí, že nic dobrého, i když je to v perspek
tivě věčnosti nepatrné či nedůležité, není z naší modlitby vyloučeno. Jestliže 
máme správně nastavený řád života a máme na prvním místě Boha, tak vše, 
co tomuto životu slouží, včetně potřeb k obživě a rozumné zábavě, není nijak 
nedůstojné. Říká se, že hřích je milovat více tvory než Boha. Hříchem není 
„milovat tvory“, ale „milovat tvory víc než Boha“. A podobně není hříchem 
prosit za věci běžného života, pokud je neklademe výše než Boha. 

K tomu, co bylo výše řečeno o modlitbě ke svatým, musíme nyní doplnit 
ještě jednu důležitou věc. Každá modlitba je totiž nejen soukromou věcí jed
notlivého člověka, ale věcí společnou. Náš rozum má přece jak teo retickou 
stránku zaměřenou na poznání pravdy, tak praktickou stránku zaměřenou 
na dobro pro nás i bližní. Jinak řečeno, osoba je nutně vztahová, takže při tak 
zásadní věci, jako je modlitba, nesmíme onu vztahovost opomíjet. „Oroduj za 
nás“ je tedy výzva ke svatým, aby se k naší modlitbě přidali. Zatímco se však 
neostýcháme přednášet své prosby svatým v nebi, před našimi bližními, kte
ří (stejně jako my) ještě svatí nejsou, už takto otevření nejsme a máme svá 
tajemství. To je zcela v pořádku, ale není to důvod pro to, abychom se s nimi 
nemodlili. Proto je namístě i společná modlitba, pokud možno formou, která 
je srozumitelná a neodvádí pozornost (např. nestresuje nás). Modlitba tedy 
na prvním místě představuje vnitřní úkon naší mysli, ale může přecházet do 
onoho oris ratio, tedy vyslovení toho, co máme na mysli. Povzbuzuje to naši 
vnitřní zbožnost a zapojuje to do naší modlitby i tělo.

Vedle celé řady dalších podnětů, které lze v tomto Tomášově traktátu 
o modlitbě v Teologické sumě najít, pak máme také jednu Tomášovu myšlen
ku, která nám může sloužit jako praktická pomoc v orientaci, jestli se mod
líme dost, či nikoli. Zpovědníci říkají, že se lidé často zpovídají z toho, že se 
málo modlí, ale nedokáží říct, kolik modlitby je „dost“. Pěstují si tak naprosto 
nejasný pocit hříchu, který dost dobře neumějí ani odstranit, neboť vždycky 
se dá modlit víc. Tomáš se zde drží, lzeli to tak říci, zdravého rozumu. Modlit 
se máme tak dlouho, aby to vyjadřovalo naši vnitřní touhu, ale ne tak dlouho, 
aby nás to rozptylovalo či odvádělo od jiných potřebných věcí. Prostě jak se 
říká: Klobouk při modlitbě smekám, ale mozek si v hlavě nechávám.

A to je asi pravá výzva k tomu, se na tomto místě zastavit a vyzvat čtená
ře, aby si další podněty k modlitbě hledal v Tomášově díle sám.

Tomáš Machula

MODLITBA
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Pravdivá modlitba

Často slýcháme, že k pravé modlitbě nelze dospět ani předsevzetím, ani nu
cením, nýbrž že musí vytrysknout z nitra sama jako proud z pramene. Nedě
jeli se to, nevycházíli modlitba ze srdce, máme od ní raději upustit, protože 
jinak by byla neupřímná a nepřirozená. To zní zprvu velmi přesvědčivě; kdo 
však zná člověka a jeho náboženský život lépe, nemůže se ubránit podezření, 
že zastánce tohoto názoru modlitbu nikdy nebral zcela vážně… Někdy člo
věk cítí Boží přítomnost tak živě, že s ním může bezděčně rozmlouvat. Nikde 
však není řečeno, že to tak být musí. Pocit posvátné blízkosti může zmizet 
tak dokonale, že člověku je, jako by ji nikdy předtím nepoznal… Kdo to se 
svým vztahem k Bohu myslí opravdově, brzy nahlédne, že modlitba není jen 
spontánním výrazem nitra, ale také, a to v prvé řadě, službou, která má být 
věrně konána. Člověk nemůže být natrvalo křesťanem, aniž by se modlil – 
právě tak jako nemůže žít, aniž by dýchal. (…)

Vykoupení znamená, že člověk byl přijat do tajemství trojjediného 
Boha. Věčný Syn, Logos, přišel na svět a sdílel náš život; a tím nás zároveň 
přejal do svého života. Zvěstoval nám tajemství znovuzrození: člověk, který 
má již svůj první život, má sestoupit až do Božích hlubin a být zrozen k no
vému životu. Má se podílet na postavení, které má v Bohu Kristus… Modlit
ba ke Kristu je tedy vyjádřením poměru, do něhož jsme jím uvedeni. Mod
lící se člověk prosí Krista, aby byl schopen mu porozumět; patří na Pána, 
přemýšlí o jeho životě a slovech, pořádá a osvěcuje své myšlenky Kristovým 
učením, a proniká tak do jeho pravdy. Chcemeli „jít k Otci“, musíme tak 
činit společně s Kristem… Když byl Pán před svou smrtí naposled pohro
madě se svými učedníky, řekl jim: „Toto vám pravím, dokud jsem s vámi. 
Ale Přímluvce, Duch svatý, kterého pošle Otec ve jménu mém, ten vás naučí 
všemu a připomene vám všecko, co jsem vám řekl“ (Jan 14, 25–26). Duch 
otevírá zrak, odkrývá smysl. Tím je řečeno, co znamená modlitba k Duchu 
svatému především: prosbu, aby nám přivlastnil Krista. Učí nás rozumět 
Kristu a v Kristu Bohu… Poznávat Boha znamená zároveň poznávat sebe; to 
ale nechce naše samolibost. Přijmout ho a pochopit jeho úradky je možné 
jenom Duchem… Má touha po životě se tak dostává do souladu s tím, co JE, 
a to tak, že v tom poznám Boží vůli, nikoli však jen rozumem, nýbrž i srd
cem. Cosi v mém nejhlubším nitru se musí dát poučit a souhlasit; potom 
teprve nalezne každé „proč“ svou odpověď a nastane pokoj skrze Pravdu… 

Modlit se znamená stýkat se s Bohem. Počátkem každého styku je řeč 
a vnitřním zdrojem řeči jsou hnutí mysli. Slovem se člověk projevuje a za

MODLITBA
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vazuje; s jistým oprávněním lze tedy říci, že modlit se znamená rozmlouvat 
s Bohem. Když člověk cítí Boží blízkost, anebo když je něčím sužován a po
roučí se do rukou svého Pána, přicházejí slova sama od sebe. Často však 
bývá srdce prázdné a duch nemá co říct; člověk je jako vyprahlý. Tuto vy
prahlost je třeba přijmout, neboť má svůj smysl. V ní se má člověk osvědčit 
na základě pouhé víry a trpělivosti. Odtud nyní musí vycházet slova mod
litby, a protože mají zůstat pravdivá, musí být velmi prostá. Soustředí se 
k podstatnému. Nejsou horší než ta, která tryskají z vnitřního bohatství, 
snad jsou dokonce lepší. V každém případě jsou v takové chvíli správná 
a nelze je ničím nahradit… Neměli bychom ovšem chudobu slov příliš pře
hánět, a když slova prostě nechtějí přijít z vlastního nitra, musíme je hledat 
jinde… Některé modlitby pocházejí od samého Boha a tvoří součást Zjeve
ní. Tyto texty nám říkají nejen, kdo je Bůh, ale také, jak k němu dospěje
me; neříkají to však formou poučení o modlitbě, nýbrž tím, že samy jsou 
modlitbami. Berou člověka za ruku a vedou ho. Žalmy například jsou nejen 
důležité a krásné, nýbrž pro modlitbu téměř nezbytné. Vytryskly ze srdcí 
oddaných modlitbě, ne však výhradně ze soukromých prožitků, nýbrž zá
stupně za všechny. Dal jim vzniknout Boží Duch… Je velice důležité umět si 
najít správné modlitby. Je nutný přísný výběr v záplavě modlitebních publi
kací, z nichž mnohé jsou prostě zbytečné. Jiné – a není jich bohužel málo – 
znamenají pro vnitřní život totéž, co nezdravá a zkažená strava pro tělo. 
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Modlitba musí být především pravdivá, tou však přestává být, opouštíli 
prostý tón řeči a stáváli se přepjatou. Nepravdivá je nasládlá a sentimen
tální modlitba, která předpokládá city, jaké přímý, duševně zdravý člověk 
nemůže mít. Nepravdivé jsou také modlitby, v nichž se člověk neupřímným 
způsobem před Bohem pokořuje a kochá se vlastní hříšností. Bůh je svo
bodný a šlechetný, proto mu může být příjemná jen taková pokora, jež je 
vnitřně ryzí a čistá. (…)

Pokud jde o „rozjímavý“ charakter modlitby, není tento výraz zcela při
léhavý, neboť tato modlitba má sklon přecházet od mnohostranných du
chovních činností k jednoduchým aktům. Tato modlitba má zvláštní vztah 
k pravdě. Modlitba, kterou – rovněž nevýstižně – nazýváme „ústní“, se 
obrací k Bohu, aby mu řekla něco určitého. Rozjímání naproti tomu hledá 
posvátnou pravdu jako takovou. Člověk by chtěl poznat, kdo je Bůh, poro
zumět, co znamená Boží království, zjednat si jasno, jaké je to s člověkem, 
uspořádat svůj vlastní život a získat správný obraz světa. Toto hledání prav
dy však není pouhým úsilím rozumu, jinak by se z něho stala teologie nebo 
filosofie. Poznání, o něž zde jde, je naproti tomu dílem celého člověka. Před
stavivost nazývá, pojímá vnitřní obsah slov, dává se poučovat symboly. Ro
zum zkoumá, proniká, pořádá jednotlivosti v celek a zmocňuje se jejich sou
vislosti. Úsudek rozlišuje podstatné a náhodné, účel a prostředek, hodnotu 
a bezcennost a zaujímá k tomu stanovisko… Konáli se rozjímavá modlitba 
správně, projeví se v ní dříve či později sklon k zjednodušení. Duchovní 
úkony nabývají podobu prostého nazírání, klanění, touhy, vnitřního zpří
tomnění a zakoušení. Slova se stávají úspornějšími, vnitřní mluva přechází 
v mlčení. Poznání, o němž je řeč, však nehledáme kvůli němu samotnému, 
nýbrž proto, aby vešlo v čin. Neptáme se jen: „Co je?“, nýbrž také: „Co má 
být?“ Vůle hledá směr, snaží se zvládnout chaotičnost našeho života a uspo
řádat jej pro lepší a plodnější činnost. Zjednodušení také nesmí zavádět do 
neskutečna. Musí vždy zůstat vztahem dvou skutečností, živou konfrontací 
člověka a Boha… Požaduje se něco jiného než jen naučit se dosud neznámé 
skutečnosti či souvislosti. Jde spíš o přijetí pravdy, kterou lze přijmout jedi
ně z Božích úst a přivlastnit si jedině vírou. A tuto pravdu si může ten, kdo jí 
naslouchá, plně uvědomit jen do té míry, do jaké se odváží ji přijmout a jak 
do ní vroste. Tomu se vzpěčuje jeho svévole, proto toto poznání znamená 
zároveň i obrácení, a to nejen mravů, nýbrž i pohledu, úsudku, smyslu pro 
pravdu a nepravdu, hodnotu a bezcennost, skutečnost a zdání. Proto se člo
věk musí v duchu propracovat posvátnými slovy a postavami a navyknout 
na ně své srdce.

Z knihy Romana Guardiniho O modlitbě (Zvon 1991)
vybrala a upravila Terezie Eisnerová OP
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Společenství a modlitba

Pavel, Silván a Timotej tesalonické církvi v Bohu Otci a v Pánu Ježíši Kristu: 
Milost vám a pokoj. Stále vzdáváme díky Bohu za vás za všecky a ustavičně 
na vás pamatujeme ve svých modlitbách; před Bohem a Otcem naším si 
připomínáme vaši činnou víru, usilovnou lásku a vytrvalou naději v našeho 
Pána Ježíše Krista. Víme přece, bratří Bohem milovaní, že patříte k vyvo-
leným, neboť naše evangelium k vám nepřišlo pouze v slovech, ale v moci 
Ducha svatého a v přesvědčivé plnosti. Víte, jak jsme si kvůli vám počínali, 
když jsme byli u vás. (1 Sol 1, 1–5)

Rád bych se s vámi podělil o několik postřehů týkajících se společenství 
a modlitby, jak je popisuje První list Soluňanům, z knihy JeanaMichela Pof
feta OP Évangéliser oui, mais comment? Une pastorale paulinienne (Paris: 
Cerf, 2022). Není bez zajímavosti, že tento dopis je vůbec nejstarším křesťan
ským písemným dokumentem.

Hned na začátku si můžeme všimnout, že se nejedná o epištolu, kterou by 
psal svatý apoštol Pavel Soluňanům sám, ale o dopis, který zasílá tesalonické 
církvi spolu se svými spolupracovníky Silvánem a Timotejem. Je třeba po
uká zat na to, že v antice nebylo vůbec běžné, aby měl dopis více odesílatelů, 
ale u Pavla je to zcela běžná praxe. Chce tak zdůraznit fakt, že na místní ko
munitu se obrací společenství misionářů. Celý list je také psán v první osobě 
množného čísla; ono my přeruší jen na třech místech Pavlovo já (2, 8; 3, 5; 
5, 27), a to tehdy, když chce Soluňany ubezpečit o své náklonnosti. Pavel tedy 
není nějakým solitérem s mečem v ruce, jak jej můžeme vidět před římskou 
bazilikou svatého Pavla za hradbami, ale týmovým hráčem, který ve všech 
svých listech zmíní na osmdesát spolupracovníků, z nichž je osmnáct žen.

Tento list je také svědectvím stop prvotní evangelizace, ukazuje nám 
apoštolskou práci Pavla, Silvána a Timoteje zblízka. Autoři dopisu totiž 
staví na společné zkušenosti, kterou s nimi Soluňané udělali. Sedmkrát se 
zde proto objevuje spojení Vy víte (1, 4.5; 2, 1.2.5.11; 3, 4). Prvním svědec
tvím, které nespočívalo jen ve slovech, ale v síle Ducha svatého, muselo 
být jednání samotného společenství misionářů, kteří hlásali činnou víru, 
usilovnou lásku a vytrvalou naději, a sami z nich uprostřed Soluňanů také 
autenticky žili.

Celý list je ponořen do atmosféry modlitby a díkůčinění (1, 2.13; 3, 9; 
5, 18); vždyť už na jeho samotném začátku můžeme číst: Stále vzdáváme 
díky Bohu za vás za všecky a ustavičně na vás pamatujeme ve svých mod-
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litbách. Všimněme si výrazů „stále“ a „ustavičně“. Pavel a jeho spolupracov
níci se modlí, a to bez přestání, za ty, kterým hlásali evangelium, a neváhají 
jim to říci: to samozřejmě posiluje jejich vzájemný vztah.

Jaký je ovšem motiv této modlitby? Pavel na to odpovídá hned ve třetím 
verši svého listu: Před Bohem a Otcem naším si připomínáme vaši čin-
nou víru, usilovnou lásku a vytrvalou naději v našeho Pána Ježíše Krista. 
Nemáme nejmenší důvod si myslet, že v Soluni byli – na rozdíl od našich 
ubohých společenství – všichni svatí. Přesto však Pavel vzdává Bohu díky, 
neboť vidí, jak v nich jedná Bůh, jak se u nich konkrétně projevuje, jak si 
u nich láska vyhrnuje rukávy a naděje se projevuje houževnatostí a odva
hou. Prvním důvodem k díkůvzdání ze strany apoštolů nejsou světské úspě
chy (počet věřících či praktikujících, množství společenství ve farnosti nebo 
stav jejích budov), ale sám teologální život!

Tento krátký výklad nás vede k zamyšlení nad naším společenstvím 
a jeho modlitbou. Jsou naše komunity, farnosti či společenství místem lás
ky, víry a naděje? Vyzařujeme je navenek a dáváme tak prostor síle Ducha 
svatého, která může nést naše slova? A je náš osobní život, ale i život našeho 
společenství prostoupen modlitbou a díkůčiněním? Nezapomeňme Bohu 
děkovat za ty, kteří nám byli svědky evangelia a modlili se za nás!

fr. Hyacint Ullman OP
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Modlitba a hněv

„Ani když se rozhněváte, nenechte se strhnout ke hříchu.“ Slunce ať neza-
padá nad vaším hněvem. Nedopusťte, aby vás ovlivnil ďábel. (Ef 4, 26–27)

Je poměrně snadné modlit se v klidu. Určité typy modlitby jsou ještě snad
nější při určitých emocích, třeba prosebná modlitba při strachu nebo mod
litba díků a chval při radosti. Ale jsou emoce, které modlitbě moc nepře
jí, třeba hněv. Ten dokonce figuruje v některých seznamech hříchů nebo 
neřestí, a Mt 5, 22–23 naznačuje nejen jeho hříšnost, ale i neslučitelnost 
s modlitbou. Nějakou naději nám dodává citát z listu Efesanům citovaný 
v úvodu. Jenže jak při hněvu nehřešit, a dokonce se modlit?

Hněv je reakcí na narušení našich hranic a vybízí k obraně resp. proti
útoku. Nechat se ovládnout hněvem je špatné (to už je na rozdíl od emoce 
samotné hříchem), ale existují situace, kdy by nereagovat bylo ještě větším 
zlem, hlavně tváří v tvář násilí proti nevinným, kterému mohu zabránit. 
Ne na každé narušení hranic však je vhodné reagovat projevením hněvu, 
v naší společnosti jsou takové situace spíš vzácné. Ať už je na místě hněv 
skrýt, nebo kontrolovaně projevit, je třeba jej ovládnout, a proto oslabit do 
kontrolovatelných mezí. Nejsnadnější pomůckou ke krocení silného hněvu 
je jeho projevení tělesným pohybem, třeba krátký sprint nebo pár úderů 
do vzduchu, ale to není vždy vhodné, stejně jako „důrazně promluvit“ (pro 
většinu ostatních: zařvat). Zhluboka dýchat je určitě dobré a není to tak 
nápadné. Člověk je „živočich rozumový“, a proto pro něj má význam tako
vé využívání našich „živočišných“ mohutností, ale i v samotném jejich za
pojení se projevuje „diplomatická“ vláda duše nad tělem. Specificky lidské 
schopnosti, rozum a vůli, z toho nikdy vynechat nemůžeme.

Když svatou Terezii z Lisieux iritovalo chování spolusester, pomáhalo jí 
následující rozhodnutí: „Souhlasím, že budu vyrušována.“ Pokud smyslová 
část naší duše pochopí, že překročenou hranici není třeba bránit, pomine 
nejen důvod k hněvu, ale i sám hněv. Jenže čím je hněv silnější, tím těžší je 
to svému nevědomí vysvětlit. I svaté Terezičce se občas stalo, že jako nej
lepší řešení rozpoznala útěk. Jenže my, kteří nejsme tak trpěliví jako ona, 
bychom utíkali každou chvíli.

Osobně se mi osvědčil ještě jiný přístup. Když mě irituje chování něja
kého člověka, komu vlastně patří můj hněv? Vina toho člověka na daném 
chování může být různá, záleží na situaci, a často není na nás to posuzo
vat. Mnohdy je náš hněv, ke kterému nás daná situace pokouší, horší než 
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to, co jej vyvolalo, a hlavně vždy jde 
o náš hněv, za který máme, na rozdíl 
od chování druhých, přímou zodpo
vědnost. To však není důvod se kvůli 
vlastnímu hněvu naštvat na sebe sa
mého. Je ještě jeden potenciální vi
ník: ďábel.

Ďábel nikdy není přímou příči
nou hříchu člověka, ale nepřímo je 
jí hned několika způsoby. Nejpřímě
ji tím, že ve chvílích hněvu alespoň 
nepřímo stojí za pokušením někomu 
něco provést. Svatý Tomáš Akvinský 
vykládá Efesanům 6, 12 mimo jiné 
v tom smyslu, že nebojujeme v první 
řadě proti tělesným pokušením, ale 
proti démonům, kteří je přímo nebo 
nepřímo používají jako své zbraně 
(In Eph., 6, 12, lc. 3). Nemohu mít 
jistotu, nakolik za daným pokušením 

stojí ďábel a nakolik „jen“ moje vášně, ale mohu mít jistotu, že pokušení při
cházející proti vášním hraje satanovi do karet. Navíc i za obyčejnou žádosti
vostí ďábel nepřímo stojí, protože Adam a Eva ve své prvotní spravedlnosti 
neměli důvod zhřešit a skutečně pokoušet je mohl jen inteligentní pokušitel, 
kterým v tu dobu mohl být jedině satan (STh IIII, q. 163, a. 1). Je mnohem 
více na místě hněvat se na inteligentního nepřítele než na dávného předka, 
kterému Bůh už dávno odpustil a který teď navzdory své dávné vině stojí na 
mé straně. Tím spíš víc než na tupou sílu, která tomu nepříteli slouží jako 
zbraň. Pokud se naštvu na démona, získám tím motivaci „mu to nandat“ 
bojem proti pokušení, i kdyby na ně on sám moc námahy nevynaložil.

Bez ohledu na to, nakolik je nepříjemné chování mého bližního přímo 
hříšné a nakolik je jím zaviněné, mohu si být jistý, že za ním stálo nějaké 
pokušení, a také že nás oba, mě i toho člověka, satan delší dobu připravoval, 
minimálně svedením Adama a Evy a slabostí plynoucí z dědičného hříchu, 
ale nejspíš i mnoha hříchy třetích osob nebo neblahým působením přírody. 
Ačkoli hněv sám brání vidět ve viníkovi (skutečném nebo domnělém) zá
roveň oběť, hněv zaměřený proti démonům k tomu přímo vede. Potom už 
mi nevadí ta osoba, ale zlo, které škodí jak mně, tak jí, a které je dostatečně 
osobní, aby se mohlo stát hlavním předmětem hněvu. Projevit se to může 
v první řadě přímluvnou modlitbou plnou soucitu, ve kterém prožívám ško
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du bližního (v případě hříchu na duši) jako vlastní. Navíc dalším krokem 
ve snaze se ďáblu pomstít za škodu způsobenou mně i bližnímu je snaha 
celou situaci adekvátně řešit. Podle situace to může znamenat třeba souhlas 
s vyrušováním, útěk následovaný hlasitou modlitbou růžence za svižné chů
ze nebo snahu útočníka odzbrojit, i když by jeho zastřelení bylo mnohem 
snazší a bezpečnější. Taková rozhodnutí učiněná v hněvivém soucitu pořád 
mohou být nebezpečná, zvlášť pokud mylně považuji za těžký hřích něco, 
co je jen nedorozuměním, ale škodlivost bývá o dost nižší než u hněvu proti 
člověku.

Nebudu předstírat, že se mi daří takto krotit hněv vždy a hned (spo
lubratři by mohli vyprávět!), ale aspoň se mi většinou neuhnízdí v duši na 
moc dlouho. Samozřejmě nejde o nějakou konkrétní techniku, ostatně sám 
v poslední době většinou zvládám vychladnout, aniž bych se musel naštvat 
přímo na ďábla. Jde o spásu duší, v první řadě našich vlastních, a k ní je 
Boží milost mnohem potřebnější než všechny přirozené prostředky. Jenže 
milost staví na přirozenosti, takže i ty přirozené prostředky včetně představ 
a emocí zapojených do modlitby mají význam. Cíl za to stojí, i proto, že má
loco démony naštve tolik jako naše spása.

fr. Václav Veselský OP

Všude nacházíme místo k modlitbě, neboť s sebou neustále nosíme místo, 
ve kterém Bůh díky milosti přebývá a na němž se modlíme. Tím myslím 
dům naší duše, místo, v němž se naše svatá touha neustále modlí. Tato tou-
ha se pozvedá se světlem intelektu, aby nahlédla sebe samu a neocenitelný 
oheň Boží lásky, který nachází v Ježíšově krvi prolité s nesmírnou láskou. 
Krev pak nachází v nádobě duše. Na toto musíme dávat pozor: abychom 
se opili krví a v ohni spálili a zničili sobeckou vůli – a ne abychom pouze 
odříkali dostatečný počet otčenášů. Tímto způsobem učiníme naši modlit-
bu neustálou a věrnou, neboť v ohni Boží lásky pochopíme, že on je natolik 
mocný, aby nám dal vše, oč jej požádáme. On je nejvyšší moudrost, která 
rozpoznává, co potřebujeme, a dává nám to. On je dobrotivý a soucitný 
Otec, který nám chce dát pro naši spásu a život dokonce víc, než si žádáme 
a než jsme schopni žádat. Naše modlitba je pak pokorná, protože jsme 
poznali své nedostatky a to, že nejsme ničím. A skrze tuto modlitbu se do-
bíráme ctností a uchováváme si v sobě touhu po nich. Kdo je nám příčinou 
tolikerého dobra? Rozvážnost, dcera lásky, tak, jak jsme již řekli.

Svatá Kateřina Sienská: Z listu Daniele z Orvieta,
Listy, Krystal OP 2023, s. 225

MODLITBA
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Magistr řádu na Ukrajině

26. dubna zahájil magistr Řádu bratří kazatelů fr. Gerard Timoner OP ka
nonickou vizitaci Polské provincie dominikánů, při níž navštívil nejprve 
kláštery v Bělorusku a na Ukrajině.

Vizitace se kromě magistra účastnil také fr. Alain Arnould OP, socius 
magistra pro severní Evropu a Kanadu, fr. Jamshed Gill OP, socius pro 
severní Evropu a Kanadu, fr. Pablo Sicouly, socius pro intelektuální život, 
a fr. Florentino Bolo OP, socius pro apoštolát. Během vizitace navštíví vi
zitátoři všechny kláštery Polské provincie na území Polska i zahraničí a se
tkají se jak s každou komunitou bratří, tak i s každým bratrem jednotlivě. 

Jako první navštívili vizitátoři klášter ve Vitebsku. Otec magistr 
a fr.  Alain Arnould OP v doprovodu o. Krzysztofa Kocjana, ředitele Misij
ního sekretariátu, dorazili do Vitebsku 26. dubna. V klášteře ve Vitebsku 
žijí čtyři bratři: fr. Bronisław Daszkiewicz OP, představený domu, fr. Witalij 
Sapieha OP, fr. Michał Jermaszkiewicz OP a fr. Paweł Możejko OP. Pátým 
dominikánem pracujícím v Bělorusku je fr. Roman Schulz OP, který vede 
farnost v Mohylevě. Během pobytu ve Vitebsku se otec magistr setkal s míst
ním biskupem Alehem Butkiewiczem a sloužil mši svatou, při které kázal.
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Z Běloruska vizitátoři vyrazili s otcem provinciálem Łukaszem Wiś
niewským OP na Ukrajinu přes Vilnius a Varšavu. Pobyt v zemi zmítané 
válkou zahájili návštěvou ve Fastově, kde 1. května otec magistr sloužil slav
nostní mši svatou s účastí dominikánské rodiny, během které také udělil 
první svaté přijímání. Stejný den proběhlo setkání s laickými dominikány 
z Kyjeva, Fastova a Chmelnického.

Druhého dne pobytu ve Fastově se vizitátoři setkali s komunitou sester 
Dominikánek Misionářek a navštívili Dům sv. Martina de Porres s centrem 
pro uprchlíky vedeným dominikány. Otec Gerard Timoner OP také odměnil 
světské dobrovolníky pracující v Centru sv. Martina de Porres medailí Bene 
Merenti. Tu uděluje magistr řádu laikům se zásluhami o misijní činnost 
řádu. Dobrovolníci spojení s fastovským centrem ji dostali za horlivou službu 
potřebným, hlavně dětem, od doby otevření Centra sv. Martina ve Fastově 
roku 2005 až dodnes, kdy už od prvních dnů ruské agrese proti Ukrajině ve 
válečných podmínkách obětavou pomocí vydávají svědectví křesťanské lás
ky. Odpoledne magistr řádu se svým sociem navštívili obce okupované a zni
čené během prvních měsíců války. V Andrijivce dominikáni a dobrovolníci 
Centra sv. Martina místním rozdali malá kuřátka. Večer se v Kyjevě vizitá
toři zúčastnili setkání v Insti
tutu sv. Tomáše Akvinského. 
V kyjevském klášteře se 2. až 
4. května konalo setkání všech 
bratří pracujících ve vikariátu 
Ukrajiny a potom otec magistr 
navštívil kláštery v Chmelnic
kém, Čortkově a Lvově.

Vizitace komunit Polské 
provincie na území Polska 
a v Mnichově se odehraje od 
20. září do 14. října 2023. 
Během vizitací v Polsku se 
magistr nějakým způsobem 
setká i s komunitami a bratry 
z Petrohradu a Jalty. Komuni
ta v Kingswood bude vizitová
na v rámci vizitace australské 
provincie.

Přeložil fr. Václav Veselský OP
redakčně upraveno
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Průvodkyně svatých Cyrila 
a Metoděje
V OPusculu 6/2022 byla řeč o Panně Marii Vítězné, která zvítězila nad „dra
kem“ pod křížem resp. v Apokalypse, a které se také připisují mnohá vítěz
ství křesťanů v dějinách. Mezi ně nepatří jen bitva u Lepanta nebo obrácení 
Aztéků skrze zjevení Panny Marie Guadalupské. Ve Fatimě bylo přislíbeno 
i obrácení Rusů a období míru. Zmiňovaný příspěvek řešil otázku, zda je 
to možné, otázce jak se věnoval méně. Také zdůraznil „bojový“ rozměr, ale 
i když je Maria „hrozná jak seřazené šiky“ (Pís 6, 4), v první řadě je mat
kou. Nejedna matka zná „zápasy“ se zlobivými dětmi, ale k její roli patří 
spíš usmiřovat a sjednocovat. V zasvěcení Ruska Neposkvrněnému Srdci je 
otázka války a míru výrazná, ale jeho ekumenický rozměr není o nic méně 
důležitý. Vždyť většinu Rusů tvoří pravoslavní, a to s nepříliš vřelým vzta
hem ke katolické církvi. Současné dění prozatím odložme stranou a zaměř
me se na památku, kterou u nás slavíme 18. ledna: rozjímejme o Marii jako 
o „matce jednoty křesťanů“.1

Maria je matkou celého Krista, primárně v jeho lidství a druhotně v bož
ství, především Hlavy, ale i Těla, Církve. Kristovo mystické tělo je jen jedno, 
viditelné rozdělení Církve na tom nic nemění. Jediná Kristova Církev subsis
tuje ve viditelné římskokatolické církvi.2 To znamená, že my katolíci máme 
v zásadě všechno, co patří k plnosti Církve, ale to neznamená, že ke Kristovu 
tělu nemohou patřit jiní křesťané nebo že některé jiné církve nemohou ně
jaký dílčí aspekt společné víry žít lépe než většina katolíků. Jak napsal Silvio 
Piccolomini, pozdější papež Pius II.: „Každá česká selka zná Bibli lépe než 
italský kněz.“ Je dobře, že mnozí teologové nebo řeholníci v 15. století dobře 
znali Písmo, ale běžní katolíci, ba i kněží, většinou podle známého výroku 
svatého Jeronýma „neznali Krista“, na rozdíl od husitů včetně jejich žen. Pří
stup katolíků k Bibli se po 2. vatikánském koncilu výrazně zlepšil, ale je dost 
pravděpodobné, že pořád ještě máme celou řadu podobných „slepých skvrn“. 
K jejich překonání nejspíš bude zapotřebí přemýšlet nad zakopanými hřiv
nami v naší tradici a naslouchat přitom jiným křesťanům, kteří možná jed
nostranně, ale přece zdůrazňují něco, co jsme my katolíci odsunuli do pozadí. 
Tím se dostáváme ke druhému důvodu, proč je Maria matkou jednoty: o ní 
je psáno, že „to všechno uchovávala v srdci a rozvažovala o tom“ (Lk 2, 19).

Čtení z naší „ekumenické památky“ ukazují další dva důvody. V prvním 
čtení se Maria modlí spolu s učedníky po Ježíšově nanebevstoupení (Sk 1, 
12–14). I když možná nevidíme žádnou cestu k jednotě, vždy se můžeme 
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modlit za příchod Ducha, 
principu jednoty Církve, 
který o Letnicích naznačil 
překonání babylonské
ho rozdělení. Rozkol je 
důsledkem hříchu, tedy 
oddělení od Boha. Boha 
můžeme ke sjednocení 
jeho lidu pozvat v mod
litbě, nebo přímo přinést 
láskou a službou, byť ne 
fyzicky v lůně jako Ma
ria Alžbětě v evangeliu 
(Lk 1, 39–47). Ostatně, 
Ježíš sám se za naši jed
notu modlil (Jan 17, 21) a jeho prosbu Otec nejpozději na konci časů vyslyší.

Tuto památku slavíme jen v České republice. Proč ne v cizině? Odpo
věď bych hledal ve třech časových rovinách, ve kterých je náš národ spojen 
právě s ekumenismem. První vrstvou je cyrilometodějská misie. Apošto
lové Slovanů přišli na Velkou Moravu v době Fótiova schizmatu. Tehdy se 
papež Mikuláš I. nechal zatáhnout do sporu o obsazení stolce konstanti
nopolského patriarchy. Mocní u byzantského císařského dvora svrhli pa
triarchu Ignáce a dosadili Fótia, který se za snahu zvrátit tuto změnu po
mstil exkomunikací Mikuláše I. za všechny možné skutečné i domnělé viny 
Západu. Cyril a Metoděj znali východní i západní církevní otce, uznávali 
svrchovanost římského patriarchátu nad Velkou Moravou a ve sporu mezi 
Fótiem a Mikulášem se drželi zlaté střední cesty. I když jejich mise začala 
z politických důvodů, sami kladli evangelium vysoko nad politiku, světskou 
i církevní. Na rozdíl od německých misionářů nebo byzantské misie u již
ních Slovanů nevyváželi svou kulturu, ale respektovali tu místní. Příkladem 
této inkulturace je „čest předků“. Adamovým hříchem jsme ztratili původní 
důstojnost, kterou nám vrátil druhý Adam, Ježíš. Slovanský kult předků 
naši věrozvěsti nahradili závazkem životem v Kristu a modlitbou dělat čest 
Adamovi a v něm všem včetně svých předků. K ekumenickému rozměru 
jejich cesty patří i to, že nejprve na Velkou Moravu a poté do Říma přivezli 
ostatky svatého papeže Klementa I., a také ikonu Hodegetrie, tedy Panny 
Marie ukazující cestu ke Kristu. Narazil jsem na tvrzení, že datum památky 
Matky jednoty křesťanů bylo stanoveno právě na den svátku této ikony.3

Druhým čtením z této památky je modlitba převora roudnických au
gustiniánů Petra Klarifikátora k Panně Marii za jednotu. Od třetiny pat
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náctého do začátku století 
sedmnáctého byly země 
Koruny české nábožen
sky nejtolerantnější zemí 
Evropy. I když nedochá
zelo k otevřeným nábo
ženským válkám, souži
tí katolíků s utrakvisty 
a později protestanty 
nebylo vždy bezproblé
mové, proto z této doby 
známe několik dokladů 
snahy o sjednocení nejen 
na papíře (to už zavedla 
basilejská kompaktáta), 
ale i v životě. Tato kapito

la se sice týká jiné části ekumenismu, a proto se jí v tomto článku nebudeme 
podrobněji věnovat, nelze ji však úplně vynechat. Snad se roli Panny Marie 
v dialogu s protestanty bude věnovat nějaký pozdější článek v této marián
ské rubrice, třeba za rok.

Třetí kapitola, tentokrát už s kontinuitou až do současnosti, začíná ná
rodním obrozením. Ač se to moc nezdůrazňuje, cyrilometodějský rozměr 
v něm hrál roli celou dobu, a hlavně zpočátku dost významnou. Zároveň 
jsme my Češi (těsně následovaní Slováky) byli prvním slovanským náro
dem, který do tohoto procesu vstoupil. Obrození některých jiných národů 
se proto inspirovalo u nás, třeba jeden z ukrajinských buditelů z tzv. Cyrilo
metodějského bratrstva Taras Ševčenko napsal mj. báseň o Husovi.

Slovince a ještě víc Chorvaty zvlášť oslovil ekumenický prvek našeho 
obrození. Velkou překážkou vzájemného porozumění Slovanů je nábožen
ství – část je tradičně pravoslavná a část katolická. Zvlášť patrné to je mezi 
Srby a Chorvaty, kteří mají kromě vyznání skoro všechno společné. Odpo
vědí může být společný základ slovanského křesťanství: svatí Cyril a Meto
děj. Proto se v 19. století stali velkými propagátory cyrilometodějské úcty 
a zároveň modliteb za jednotu křesťanů biskupové slovinského Mariboru 
Slomšek a chorvatského Djakova Strossmayer. Právě druhý z nich přesvěd
čil papeže Pia IX. a Lva XIII. k podpoře úcty věrozvěstů Moravy. Také inspi
rovali Antonína Cyrila Stojana k založení Apoštolátu svatých Cyrila a Me
toděje a později ke konání velehradských kongresů neboli „unionistických 
sjezdů“. Stojan toto dílo hned od začátku svěřil Panně Marii, jejíž „ukazová
ní cesty“ se v něm nenápadně, ale silně projevuje.
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Unionistických sjezdů bylo mezi lety 1907 a 1936 celkem sedm. Název 
by napovídal spíš snaze dosáhnout jednoty alespoň s částí pravoslavných 
za každou cenu, ale i když za papeže Pia X. a jeho boje proti modernis
tům nebylo možné je nazvat „ekumenické“, realita by tomu odpovídala. 
Nad odkazem svatých Cyrila a Metoděje a jednotou křesťanů zde diskuto
vali nejen Češi a Moravané, ale i jiní Slované včetně pravoslavných teolo
gů, kteří byli bráni jako rovnocenní partneři. Zároveň nešlo o planý „dialog 
pro dialog“. Docházelo zde k otevřené diskusi o teologických příčinách roz
dělení a k oboustrannému přiznání viny za ty historické, aby se odstrani
ly předsudky a otevřela cesta k jednotě. I když 2. světová válka a později 
komunismus sjezdy neumožnily, česká ekumenická tradice pokračovala, 
mezi její čelné představitele patřil mj. kardinál Tomáš Špidlík. Roku 1917 se 
tento dia log rozšířil i do Říma, kde tehdy vznikl Papežský východní ústav. 
Ekumenický rozměr 2. vatikánského koncilu se připravoval v 19. století na 
Moravě, ve Slovinsku a v Chorvatsku a později na Velehradě. Na rozdíl od 
většiny dřívějších hnutí směřujících k jednotě tato příprava odmítala pro
selytismus (dovést jedince do viditelné církve bez ohledu na jeho svědomí) 
a vycházela „zdola“, nebyla motivována primárně politicky.

V panslavismu neboli „slovanské vzájemnosti“ však politický rozměr 
často figuroval. Při troše zjednodušení můžeme rozlišit dvě hlavní vize 
panslavismu: „ruskou“, politic
kou, a „českou“ (nebo spíš „mo
ravskou“), ekumenickou. Carské 
Rusko si v 19. století udělalo 
z panslavismu mocenský nástroj, 
jak přimět jiné Slovany k bouření 
se proti „Germánům“ a směřo
vání k „všeslovanskému“ státu 
spojenému pravoslavím a rus
kým carem. Nefungovalo to však 
na všechny, hlavně ne na Poláky, 
a od Karla Havlíčka Borovského 
získali určitou imunitu i Češi. 
Vedle té ruské existovaly i jiné 
verze politického panslavismu, 
většinou však brzy zapadly.

My (a také někteří Jihoslo
vané) jsme razili kulturní a du
chovní cyrilometodějskou linku, 
v čisté podobě v zásadě apolitic
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kou. Podle ní mají jednotlivé národy (a Slované obecně) konkrétní úkoly, 
kterými se má celé lidstvo vzájemně obohacovat. Jedním z hlavních úkolů 
Slovanů je právě úsilí o jednotu, které se od nás rozšířilo po celé katolické 
církvi a částečně i v pravoslaví. Obě linie panslavismu se často mísily, ale ne 
vždy. Ekumenický pohled na slovanskou vzájemnost zahrnující spolupráci 
(a ne soupeření) s neslovanskými národy, očištěný od nekritičnosti k Rus
ku, se mi jeví jako důležitá část odpovědi na současné výzvy.

Před rokem se invazí ruských vojsk na Ukrajinu ruská vize panslavismu 
ukázala v celé své obludnosti. Putinův projev k jejímu zahájení by se dal 
shrnout takto: „Ukrajinci jsou naši bratři, a proto nás musejí poslouchat 
a mít nás rádi. Pokud tomu tak není, jsou v zajetí nacismu, ze kterého je 
musíme osvobodit silou.“ „Nacismus“ je podle ruské propagandy nálepkou 
na cokoli, co se staví proti „ruskému světu“, tedy absolutistické vládě rus
kého vládce minimálně nade vším, co Rusové kdysi ovládali. Reakcí na tuto 
agresi bylo nové ukrajinské národní obrození, ale také prohloubení rozko
lu v pravoslaví, který kvůli autokefalitě (nezávislosti) Pravoslavné církve 
Ukrajiny začal o čtyři roky dříve. Část pravoslavných se staví na stranu Rus
ka a ještě silněji než dřív odmítá ekumenismus, zbytek se naopak distancuje 
od Moskvy a do jisté míry se sbližuje s římskokatolickou církví. V naší spo
lečnosti také došlo k určitému rozštěpení: na jedné straně proruští „Slova
né“ a „vlastenci“, na druhé straně proukrajinští „Evropané“. V této situaci 
není snadné nacházet cesty k porozumění.

Jednu takovou možnou cestu vidím v cyrilometodějské tradici. Odpově
dí na panslavistické sympatie k Putinovi může být nové rozvinutí cyrilome
todějské, ekumenické vize slovanské vzájemnosti. V dialogu se současným 
promýšlením ukrajinské národní identity může na jedné straně vyvážit ob
div k Rusku a očistit jej od náchylnosti k politickému zneužití, a na straně 
druhé připravit mosty pro poválečné smíření Rusů a Ukrajinců. Podobné 
smíření potřebuje i bývalá Jugoslávie, která se může stát „laboratoří po
rozumění“ už v době, kdy u východních Slovanů múzy mlčí kvůli řinčení 
zbraní. Taková „nová slovanská vzájemnost“ může pro ruské intelektuály 
znamenat podporu v hledání vize jejich národní identity, která by nezahr
novala imperialismus a umožňovala rovnoprávné vztahy s jinými národy. 
Soluňští bratři jsou zároveň patrony Evropy, proto k této slovanské vizi pat
ří otázka „co můžeme jako Češi a Slované dát Evropě?“, nahrazující schéma 
„my versus oni“ spoluprací na společném dobru České republiky, Evropy 
i celého lidstva.

Co pro to můžeme udělat my jako jedinci? Někteří mají s kým vést eku
menický dialog nebo debaty o slovanské identitě – těm nechci příliš radit, 
jen povzbudit a doufat, že dospějí k alespoň malým krůčkům ke smíření. 
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K dialogu jsou povoláni jen někteří, ale všichni jsme povoláni k modlitbě 
za jednotu Církve, a to nejen během týdne modliteb za jednotu křesťanů. 
Samozřejmě k Bohu, třeba modlitbou, kterou nás Ježíš naučil v evangeliu. 
Nebo ke svatým, a to ze čtyř skupin. První jsou bibličtí svatí v čele s Ma
rií – pro zdůraznění ekumenického rozměru se k nim můžeme obracet aka-
thistem nebo jinou východní modlitbou. Druhou jsou církevní otcové – při 
modlitbě za jednotu s pravoslavím jsou zvlášť důležití ti východní (např. 
Basil a oba kappadočtí Řehořové), a také ti, kteří během života působili na 
obou stranách Středomoří (třeba Irenej z Lyonu nebo Maxim Vyznavač). 
Třetí skupinou jsou svatí spojení s misií k Slovanům – Cyril a Metoděj a je
jich žáci, a také slovanští svatí, kteří žili před rozkolem v roce 1054, např. 
sv. Vladimír, se kterým byla roku 988 pokřtěna Kyjevská Rus. Ten velmi ctil 
sv. Václava – kdo jiný má být vzorem slovanskému knížeti než jiný slovan
ský kníže? Nakonec tu máme pravoslavné novomučedníky. I když uznávání 
kanonizací jinými církvemi je problematické, u mučedníků tomu většinou 
nic nebrání: pokud zemřeli pro Krista, jsou s ním v nebi, kde už jsou všech
ny rozkoly překonány. Napadá mě biskup Gorazd, který po odhalení aten
tátníků na Heydricha navrhl něco podobného jako Maxmilián Kolbe: sám 
ať je třeba popraven, ale jeho stádce ať dostane milost. Nacisté na to nepři
stoupili, takže po jeho kanonizaci (1987) následovalo (2020) svatořečení 
několika jeho druhů zabitých spolu s ním. Mučedníků z doby komunismu 
je mnoho, sice je (zatím) moc neznám, ale je z čeho vybírat.4 Všichni svatí 
v čele s Marií, matkou jednoty křesťanů, orodujte za nás!

fr. Václav Veselský OP

Pozn.
1 Hlavním pramenem pro tento článek je kniha Leonarda Górky Svatí Cyril a Meto-

děj: ekumenická dimenze smíření. Polská národnost autora zvyšuje věrohodnost jeho 
důrazu na české národní obrození. K velehradským kongresům jsem také významně 
čerpal z článku Pavla Ambrose SJ Unionistické sjezdy na Velehradě 1907–2007.

2 Terminologická poznámka: v textu používám slovo „církev“ s malým „c“ jako viditel
nou skupinu lidí resp. náboženskou organizaci při rozlišení jednotlivých denominací 
(církev katolická, pravoslavná, anglikánská atd.). „Církví“ s velkým „C“ pak myslím 
Boží lid jako celek překračující viditelné hranice katolické církve. Nicméně, obojí má 
většinou smysl rozlišovat, ale nikdy úplně oddělovat.

3 Originál byl zničen za husitských válek, dnešní velehradský obraz Panny Marie Matky 
jednoty křesťanů pochází z roku 1919 a nejde přímo o Hodegetrii, protože neukazuje 
na Ježíška.

4 Třeba na wikipedii je i v češtině mnoho článků o ruských novomučednících: viz kate
gorie „Sbor všech novomučedníků a vyznavačů ruských“.
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Bratři
Setkání evropských provinciálů v La Tourette

Od středy do soboty velikonočního oktávu proběhlo každoroční setkání evrop
ských provinciálů (IEOP), které bylo tentokrát v konventu La Tourette u Lyo
nu. Na tomto jedinečném místě jsme se mohli společně modlit, informovat 
o novinkách v provinciích, které jsou čerstvě po provinční kapitule a o dalších 
důležitých věcech, a to nemluvím o špičkové francouzské kuchyni…

Téma spolupráce v základní formaci je stále více aktuální pro více pro
vincií, zajímavý je v tomto ohledu např. projekt společného noviciátního 
konventu pro tři provincie v Miláně (provincie sv. Dominika v Itálii, Malta 
a Brazílie). Restrukturace provincií se týká v Evropě více entit a na IEOP se 
jí pravidelně věnujeme. Důležité je jak sdílení zkušeností z této oblasti, tak 
povzbuzení ze skutečnosti, že snižující se počty bratří nemusejí vůbec zna
menat ztrátu dynamiky a absenci nových nápadů a projektů. 

Hodně prostoru a času jsme věnovali bolestnému tématu zneužívání. 
Přednášel nám jeden soudce z francouzské interdisciplinární komise, která 
se věnovala komplexně případům zneužívání z minulosti (CRR), a předsta
vil nám téma restorativní justice. Další přednášku pro nás měl historik Tan
guy Cavalin, který napsal rozsáhlou knihu o případech „zakladatelů“ bratří 
Phillipů. K tématu přispěl vlastní reflexí i bratr Bruno Cadoré.

ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY
Fo

to
: A

rc
hi

v 
O

P



23 ׀

Velikonoční naděje na vzkříšení pronikla i tato bolestná témata… Na 
závěr jsme viděli film Noviciucz a mohli mluvit on line i s jeho režisérem, 
bratrem Łukaszem Wośem. Více na: https://nowicjusz.dominikanie.pl/

A co říci ke Corbusierovu architektonickému dílu, které nás hostilo? 
Bratr Nicolas Tixier se nechal slyšet, že v jeho provincii budova konven
tu La Tourette nenechává nikoho lhostejným. Buď ji bratři chtějí prodat či 
zbourat, anebo by jakékoli operaci tohoto typu bránili vlastním tělem. Tak 
se asi podobně postavme i my k naší dominikánské misi a preferujme raději 
tu druhou variantu. 

fr. Lukáš Fošum OP

Stálé studium
V sobotu 22. dubna 2023 dopoledne proběhlo v Olomouci pravidelné jar
ní setkání stálého studia. Přednášející ThLic. Jan Houkal, Th.D. představil 
nauku jednoho z prvních systematiků, svatého Ireneje. Byla tak, v rámci 
stálého studia, započata série přednášek zaměřená na předchůdce (ať už 
bezprostřední, nebo vzdálené) svatého Tomáše Akvinského.

Podzimní studium bude proto věnováno svatému Augustinovi. Předná
šející by měla být prof. Lenka Karfíková. 

fr. Gabriel Malich OP
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Mnišky
75. výročí schválení komunity

V neděli Dobrého pas
týře, 30. dubna 2023, se 
v klášterním kostele Na
nebevzetí Panny Marie 
v Uherském Brodě ko
nala děkovná mše svatá 
u příležitosti 75. výročí 
kanonického schválení 
komunity Mnišek Kaza
telského řádu. Mši sva
tou celebroval biskup Jo
sef Nuzík, administrátor 
Olomoucké arcidiecéze.

Oslav se účastnili zástupci dominikánské rodiny: bratři, mnišky z Uher
ského Brodu i z Prahy, kongregační sestry z české i slovenské kongregace 
i zástupci terciářů; sestry z františkánské rodiny, farnost a přátelé a dob
rodinci uherskobrodského kláštera. Otec biskup při promluvě poděkoval 
mniškám za jejich neustávající modlitební podporu.

Sestry dominikánky
V posledním (dubnovém) oběžníku nám sestra Krista OP přála „dostatek 
odvahy nést otázky, na které se odpovědí asi hned tak nedočkáme“ a také 
„nadějeplné putování ke Vzkříšení.“ Tázání se po smyslu a důvodech je 
správné a legitimní, ale patří k tomu i přijetí toho, že se odpovědí v tomto 
životě dočkat nemusíme. V tomto duchu pokračujeme na cestě k Bohu po 
různých cestách, někdy zkratkami, jindy oklikami, ale hlavně stále vpřed. 
Každá zvlášť i jako společenství děláme denní rozhodnutí, jejichž výčet by 
byl nekonečný. A tak zde jen pár, těch obzvláště viditelných. 

Stěhování sester ze Střelic
Mnohé sestry naší nejpočetnější komunity ve Střelicích pokorně přijaly 
asignaci do své trvalé „komunity“ v nebi, a proto se počet obyvatelek v tom
to klášteře zmenšil do takové míry, že se údržba a provoz staly neudrži
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telnými. Přistoupily jsme tedy k nevyhnutelnému kroku stěhování sester 
a prodeji domu, jak o tom před lety rozhodla generální kapitula. Po více jak 
ročním hledání, diskuzích, zvažování a modlitbách jsme zvolily za budou
cí místo našich seniorek brněnskou komunitu. V této chvíli zde probíhají 
nezbytné stavební i organizační úpravy, např. stavba nájezdové rampy, bu
dování prádelny, sjednávání služeb s Charitou apod. Střelický klášter byl 
veřejně nabídnut k prodeji a z řady vážných zájemců byla nakonec vybrána 
Komunita Blahoslavenství. Pro sestry bylo důležité, aby dům obývala ře
holní komunita, a proto se přiklonily k této možnosti. Stěhování proběhne 
v červenci. Prosíme, modlete se za hladký průběh, a pokud chcete jakkoli 
pomoci, kontaktujte sestru Kristu. 

Prohlášení o zahájení předběžného šetření trestného činu 
podle kanonického práva
Počátkem února 2023 obdržela Česká kongregace sester dominikánek 
(ČKSD) oznámení o sexuálním, psychickém a spirituálním zneužívání ze 
strany jedné členky naší kongregace. Oznamovatele požádala o podání 
oznámení dospělá osoba, která výše uvedené konání zakusila (dotčená oso
ba). Oznámení obsahuje též jméno další dospělé dotčené osoby a indicie, že 
dotčených osob mohlo být více.
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Ve vedení ČKSD jsme oznámení vyhodnotily jako věrohodné a požádaly 
jsme Diecézní církevní soud v Brně, aby provedl za ČKSD předběžné šetře
ní podle kanonických předpisů. Dotčeným osobám byla nabídnuta odbor
ná pomoc a také podpora ze strany kongregace. Naše kongregace se také 
rozhodla, že posílí preventivní opatření. Nabídneme například v rámci již 
existujících programů více tematiku zneužívání a manipulace, jak rozpo
znat takové chování a jak se mu bránit. Chceme, aby se lidé, kterým slouží
me, mohli cítit v bezpečí. V současné chvíli šetření stále probíhá. Prosíme 
o modlitbu pro všechny zúčastněné.

Studium a formace sester
Jak bylo zmíněno, sestry se v rámci trvalé formace rozhodly zaměřit na roz
voj zdravé osobnosti, rozpoznávání manipulace a předcházení patologické
mu chování. Dubnové setkání převorek, představených a členek generální 
rady bylo, mimo jiné, zaměřené na téma supervize v zasvěceném životě. 
Sestry, za odborné pomoci Jiřího Baláže SDB, diskutovaly o problémech, 
které jsou společné sestrám ve vedení. Také setkání sester v červnu se bude 
dotýkat tématu „Osobní hranice“. Věříme, že otevírání těchto témat nám 
pomůže růst ke zdravé řeholní dospělosti, a to jak jednotlivých sester, tak 
i celých komunit. 

Mezi další zásadní kroky patří kvalitní vzdělávání sester k formaci dru
hých. Proto členky generální rady vybídly sestru Emilii OP, aby se přihlásila 
na roční studium formace na Angelicu v Římě. Koncem léta odjede také 
sestra Štěpánka OP na roční intenzivní kurz angličtiny do Cambridge, aby 
získala jazykové dovednosti potřebné k podobnému studiu v budoucnosti. 
Obě sestry zahájily nezbytné kroky a doufáme, že vše bude probíhat bez 
problémů. Prosíme, připojte se v modlitbách za přijetí sestry Emilie a o zís
kání krátkodobého víza pro sestru Štěpánku. 

Vlaštovičky – třicáté výročí
4. 5. 2023 jsme navštívily Dům sv. Cyrila a Metoděje pro zrakově postiže
né ve Vlaštovičkách. V letech 1915–1950 jsme ve Vlaštovičkách působily, 
vedly školu, školku a sirotčinec. Sestry byly 28. 9. 1950 násilně vyvezeny 
do Bohosudova a dům pustl. V roce 1972 jej obsadilo JZD a když jsme dům 
v roce 1989 dostaly v rámci restitucí zpět, byla to rozpadající se ruina, na 
kterou jsme neměly sil ani peníze. Dům jsme věnovaly Charitě Opava, která 
se s obavami, ale i odvahou a důvěrou v Boží pomoc pustila do díla. Byly 
jsme pozvány, abychom společně se současnými i bývalými zaměstnanci 
a klien ty oslavily 30. výročí od převzetí našeho bývalého kláštera, který se 
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stal domovem pro mnoho 
lidí. Měly jsme možnost 
prohlédnout si dům, vy
zkoušet kompenzační po
můcky pro zrakově posti
žené, hovořit s hosty, slyšet 
vzpomínky těch, kteří dům 
přebíraly, rekonstruovaly 
a započaly nové a netra
diční dílo, které se stále 
rozrůstá. Za dobrodiní, 
které Bůh Domu sv. Cyri
la a Metoděje pro zrakově 
postižené ve Vlaštovičkách 
dopřává a za všechny býva
lé i současné zaměstnance 
a klienty jsme děkovali při 
mši svaté, kterou sloužil 
opavský děkan Václav Ko
loničný.

Další zprávy
Na jaře 2023 jsme vyhlásily výběrové řízení na post ředitelky Katolického 
domova studujících v Praze. Po diskuzi s několika kandidátkami a po zvá
žení všech možností jsme rozhodly, že ředitelkou v Praze se od srpna 2023 
stane sestra Bernadeta OP. Přejeme jí mnoho odvahy, radosti, vytrvalosti 
a posilu Ducha svatého v této (staro)nové funkci.

Pozvánka
1. června 2023 slavíme 30. výročí posvěcení naší klášterní kaple Nejsvětější 
Trojice ve Střelicích. Tuto událost si chceme připomenout a za uplynulá 
léta poděkovat při mši svaté v sobotu 3. června 2023 v 10 hodin dopoledne. 
Mši svatou s námi bude slavit otec biskup Vojtěch Cikrle, který před třiceti 
lety naši kapli světil. Každá z nás se (a ne jednou) v kapli modlila a slavila 
eucharistii, řada z nás právě zde přijímala řeholní oděv nebo skládala řehol
ní sliby, některé zde prožily určitý čas svého řeholního života. Srdečně vás 
zveme ke společnému slavení a děkování.

sestry dominikánky

Fo
to

: S
es

tr
y 

do
m

in
ik

án
ky



׀ 28 ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY

Setkání formátorů LSsD 2023

Letošní setkání formátorů se konalo v Čechách, a protože připadlo na pro
dloužený víkend, bylo třídenní. Program byl zaměřen na trvalou formaci. 
Ačkoli byli osloveni všichni představení, byl připraven lákavý program, za
jištěni výborní přednášející a setkání bylo situováno do krásného a klidného 
prostředí, překvapivě se přihlásilo jen málo zájemců: sjelo se nás jenom 
14 účastníků, z toho polovina ze dvou sdružení, všerubského a 5. pražského. 
Kdo však přijel, určitě nelitoval.

V úvodu jsme si připomněli akta II. kapituly, jejichž součástí je i doku
ment „Obsah trvalé formace“, který vyznačuje rozsah a obsah trvalé forma
ce podle požadavků 3. mezinárodního kongresu dominikánského laikátu 
konaného v roce 2018 ve Fatimě a lze jej nalézt na stránkách laici.op.cz/do
kumenty. Dokument je vodítkem, které nám má pomoci se v oblasti domi
nikánské formace orientovat. V žádném případě není šablonou a cílem naší 
formace není uniformita dominikánských laiků. Právě naopak: individuální 
plán formace si tvoří každý sám podle svého stavu, životní situace, inte
lektuálních a časových možností a podle svého povolání k určitým úkolům 
v církvi a řádu. Pomoci by v tom měla společná formace během setkávání 
sdružení, ale i ta se bude utvářet podle možností a zaměření daného sdru
žení, a mezi jednotlivými sdruženími se tedy bude lišit.

První přednášku měl fr. Vojtěch Soudský OP o lidské a duchovní for
maci ve společenství. Dominikánská formace je nesena pěstováním ctností. 
Fr. Vojtěch si ve své přednášce zvolil netradiční soubor ctností podle knihy 
Romana Guardiniho Ctnosti. Z těchto ctností, mezi něž Guardini zařadil 
např. přijetí, trpělivost, úctu a posvátnou bázeň, askezi, odvahu, zdvořilost, 
usebrání, spravedlnost, mlčení aj., vybral tu první: pravdivost. Ta v Guar
diniho pojetí znamená lásku k Pravdě, snahu alespoň částečně ji poznávat 
a vůli, aby pravda byla poznávána a uznávána. Co jsem poznal a nahlédl, 
předávat jiným, aby i oni nahlédli pravdu a skutečnost a aby ji poznali. Tato 
ctnost vyžaduje žít podle poznané pravdy a platí i pro nevěřící. Mluvčí má 
říkat to, co je, jak to vidí a chápe. Takový postoj pomáhá v dialogu, protože 
každý, kdo je pravdivý, nabízí druhému jiný úhel pohledu. Pravda je zá
vazná. Celá naše existence jako lidí spočívá na pravdě, mravnost i pořádek 
ve státě závisí na platnosti pravdy. Člověk má říkat celou pravdu, nemá si 
nic nechat pro sebe, má se z toho stát trvalý postoj. Je třeba být pravdivý 
i v maličkostech a nedovolit si říkat ani malou lež. Je ovšem také nutno pře
mýšlet, jak pravdu sdělovat, a uvědomovat si, ke komu mluvím, abych tvr
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dou pravdou nezranil. S pravdivostí nelze zacházet jako s klackem. Máme 
se modlit k Duchu svatému a k andělu strážnému a čekat na vhodnou chvíli, 
kdy přijde vnuknutí a situace dozraje pro mou radu nebo sdělení. Pravdivý 
člověk vítá vše, co mu pomůže, aby poznal pravdu o sobě. Na věrnosti prav
dě spočívají vztahy ve společenství a mezi lidmi.

Tomáš Machula pronesl přednášku na téma Dominikánská intelek tuál
ní formace. Hned v úvodu zdůraznil, že intelektuální formace nerovná se 
studium, ale že se jedná o záležitost podstatně širší. Pro tyto účely defino
val některé pojmy a dále popsal složky a úrovně lidské bytosti, kterých se 
formace týká. Formace předpokládá formu, která je na míru ušitým sou
borem dokonalostí. Forma je jednak druhová, jednak akcidentální. Dále 
mohou být formy získané nebo darované (vlité ctnosti, milost). Formace 
pak představuje (sebe)zdokonalování správným způsobem. Složky a úrovně 
člověka se dají popsat jednoduchým diagramem v podobě čtverce, který je 
svislicí a vodorovnou úsečkou rozdělen na 4 menší čtverce. V levém hor
ním rohu je ROZUM, v pravém VŮLE, v levém dolním rohu jsou SMYSLY 
a v pravém EMOCE. Horní řada (ROZUM a VŮLE) představují rozumovou 
úroveň a dolní řada (SMYSLY a EMOCE) smyslovou úroveň. Levý sloupec 
(ROZUM a SMYSLY) představují poznávací složku, pravý sloupec (VŮLE 
a EMOCE) zase složku žádostivou. Intelektuální formace se týká celé rozu
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mové úrovně a ovlivňuje i úroveň smyslovou. Jsme totiž komplexní bytosti, 
ne pouhé izolované rozumy. Proto se intelektuální formace musí týkat celé 
lidské osoby, a ne pouze rozumu. Rozumu připadá u člověka řídící úloha. 
Nechceme však rozumovou (ale ani jinou) složku člověka zbytnět, nýbrž ro
zum formovat tak, aby dobře řídil celek. V podstatě existují 2 typy poznání: 
1) rozumově dokonalé (umí to přesně sdělit) 2) přirozeně spřízněné (umí 
to žít). Ne každé poznání znamená, že poznané dokážeme přesně popsat 
a pojmenovat (např. v oblasti umění). K pravdě potřebujeme zaměřit celého 
člověka, ne pouze jeho rozum, proto lze formovat intelektuálně i bez studia. 
Úkolem intelektuální formace je dosáhnout harmonické spolupráce všech 
složek bytosti pod vedením rozumu.

Fr. Jan Rajlich OP měl přednášku o Lectio divina. Na úvod promluvil 
o vědeckém poznání a víře. Ve vědě vycházíme ze zkušenosti a zobecňujeme. 
Víra představuje 2. řád poznání. Nezačíná od zkušenosti, ale od autority: 
poznáváme a chápeme na základě zjevení, kterému věříme; akceptujeme to, 
co Bůh o sobě říká. Víra je rozumové přijetí toho, co říká Bůh. Problém víry 
není převoditelný na smyslovou rovinu. Příklad: Jak poznáváme, že Eucha
ristie je tělo Ježíše Krista? – Z jeho slov. Věříme více Ježíšovým slovům než 
svým smyslům. Argument věrohodnosti Božího zjevení je jednota svědků od 
Abraháma až dosud. Je zde také vliv Ducha svatého, který dává smysl pro 
víru. Cílem Lectio divina je vytříbit si smysl pro autoritu a pro nalezení toho, 
komu věřím. Boha sice nikdo neviděl, ale lidé měli vždy možnost zaslech
nout jeho hlas. Jde o to, najít místo, kde hovoří Bůh. To jsou tradice círk
ve, Písmo svaté a liturgie. Ježíš Kristus může být přítomen čtyřmi způsoby: 
1) při četbě Písma svatého 2) v eucharistii 3) v osobě kněze 4) kde jsou dva 
nebo tři shromážděni v Kristově jménu. Při Lectio divina nejde o to, všemu 
rozumět a vyčerpat obsah sdělení. Pozor na soukromé zjevení; to je neau
tentické a odvádí od věrohodné autority k autoritě pochybné. Když je něco 
poctivé a od Boha, tak je to výkladem Božího slova. Lectio divina má 4 části: 
Lectio, Oratio, Meditatio a Contemplatio. Smyslem lectio je něco si z četby 
vzít, ne vše pochopit; nejde o to, všemu rozumět. Smyslem také není do
stat se do extáze. Nehraje roli, jak se cítím a v jakém jsem stavu. Oratio: Na 
základě toho, co jsem uslyšel, začínám hovořit k Bohu. Modlitba zahrnuje 
chválu, díky, klanění a prosbu. Meditatio je způsob vhledu do života, podle 
toho, co Bůh k tomu říká. Praktickým výstupem má být obrácení, vlití nové 
víry, naděje a lásky; rozšíření formálního pohledu na život pod aspektem 
Božího slova. Contemplatio pak je jednoduchá intuice, porozumění.

Přednášku o duchovní formaci měla sr. Terezie Eisnerová OP. Pro při
rozený i duchovní život platí, že člověk se nerodí sám od sebe, že potřebuje 
přijetí a lásku a že sám musí milovat. Do řádu jsme se nepovolali sami. 
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Abych dosáhl cíle povolání, musím milovat. Duchovní život je věrouka 
i morálka v praxi, zároveň také život v Duchu svatém, život s vědomím kon
taktu s věčností, je to vztah mezi Bohem a člověkem. Náš duchovní život 
vypadá podle toho, jaký si vytváříme obraz Boha. Zdrojem poznání Boha 
jsou pro nás Písmo svaté a liturgie. Kateřina Sienská říká: Poznávám sebe 
v Bohu a Boha v sobě. Mám se ptát: co se mám naučit? Co mám opustit? 
Proč se to děje? Duchovní i běžný praktický život mají být jedno: to vlité 
má prostoupit celého člověka. Křesťanská zkušenost se odehrává na úrovni 
pojmů a rituálů (liturgie). Duchovní život se má podobat jednoduchému 
náhledu na pravdu: hlavními znaky jsou jednoduchost a celistvost. Má smě
řovat ke zbožštění. Dívámli se na Boha a vidímli, jak mne miluje, mohu 
prožívat lásku a touhu po ní. Je třeba získat habitus modlitebnosti. K tomu 
slouží věrná četba Písma s modlitbou v délce 15 až 20 minut denně. Dále 
je zapotřebí pěstovat teologickou paměť, tj. připomínat si, co Bůh pro mne 
v životě vykonal a co já mám vykonat. V duchovním životě nutně přicházejí 
krize. V krizi je třeba se nebát, nebojovat s ní, dělat, co lze, a vydržet. Jde 
o to udržet vztah, i kdybych se s Bohem měl hádat a něco mu vyčítat.

Poslední přednášku měla Eva Imelda Fuchsová o apoštolátní formaci 
na základě knihy Fabrice Hadjadje Jak dnes mluvit o Bohu?. Pokud konáme 
apoštolát, má to své odlišnosti od běžného přístupu ve světě: máme získávat 
bratry a sestry, nikoli klientelu; zvěst o Bohu je osobní svědectví někomu 
konkrétnímu, moderní prostředky (např. sociální sítě) cílí na skupinu. Dů
ležité je být nejprve plný zvěsti a až potom předávat. Proto je třeba nechat se 
znovu a znovu naplňovat četbou Písma svatého a účastí na liturgii. S Bohem 
je to jako s hudbou: hudba nás oslovuje, probouzí v nás představy, intuitiv
ně jí rozumíme, slovy to ale nedokážeme vystihnout. Kazatel má nechat znít 
tuto „hudbu“. Hlásání křesťanství není hlásáním hodnot, ale je svědectvím 
o setkání s Osobou. Jak mluvit? Mluvení je nejvyšší činnost člověka. V dneš
ní době se odděluje mluvení a psaní od myšlení, to v nás bohužel probouzí 
prvosignální pudy, emoce jsou rychlé a spontánní a probíhají bez našeho 
souhlasu. Pro člověka je od Adama typické pojmenovávání a uspořádávání 
věcí. Máme se na věci dívat a poznávat je takové, jaké jsou. Pravda je spra
vedlivé posouzení věcí. Být člověkem znamená stále hledat nit v labyrintu. 
Výpověď o Bohu je výpověď o mně samotném. Jeden z nás má pravdu: buď 
Bůh je, nebo není. V dnešní době je víra v Boha nahrazována vírou v člově
ka. Pravdu můžeme nahlížet a sdílet, nelze ji ale vlastnit. Pravda znamená 
žít podle věcí, jak reálně jsou. Jeli Bůh, tak je teď tady s námi.

Jiří Reginald Machačík
redakčně upraveno, kráceno
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Opravy v Jablonném v Podještědí
Rozhovor s fr. Pavlem Mayerem OP

Kolik tu žije bratří, jak se vám daří vést řeholní život?

Jsme tu čtyři bratři už několik let pospolu. Snažíme se být dobrými du
chovními správci tohoto poutního místa. Leží na nás především pastorační 
péče o farnosti i o poutníky, kteří sem přicházejí na poutě, na bohoslužby, 
věnujeme jim péči ve svátostné službě. Když jsou tu poutníci ubytováni, na
bízíme duchovní rozhovory i duchovní doprovázení. Konají se tu i rekolek
ce, pokud si to skupina poutníků přeje, a pak je součástí naší „agendy“ také 
péče o rodiny s dětmi. Dokud jsme nestavěli, měli jsme více energie a sil. To 
sem jezdily rodiny minimálně dvakrát ročně na adventní a postní duchovní 
obnovu. Zapojovaly se i naše sestry dominikánky, které měly program pro 
děti, aby se rodiče mohli účastnit přednášek a modliteb.

Jak se vlastně v Jablonném ocitli dominikáni?

Pozvala je sem už zakladatelka kláštera sv. Zdislava. Bratři tady ale nežili 
kontinuálně, byla období, kdy jsme byli z kláštera vyhnáni, ať už to byly hu
sitské války, nebo zrušení kláštera Josefem II., kdy jsme tu nebyli dlouhých 
150 let. No a když nám po 2. světové válce litoměřický biskup opět nabí
dl toto poutní místo ke správě, museli jsme po pěti letech zase pryč kvůli 
komunistické diktatuře. V roce 1969 sem ale přišli dva dominikáni, kteří 
zde vydrželi celou dobu normalizace. Samozřejmě neměli státní souhlas, 
nesměli sloužit bohoslužby, ale pracovali ve fabrice v Jablonném a prostě 
to místo drželi, nehnuli se odtud. Můžeme říci, že od roku 1969 jsme tady 
nepřetržitě až dodnes, což je přes padesát let.

Proč se řeholníci pustili do rekonstrukce klášterního komplexu?

Svatá Zdislava je hlavní patronkou naší české dominikánské provincie. Má
me k ní hluboký vztah, stejně tak lidé, kteří sem za ní přijíždějí. Proto už 
náš minulý provinciál fr. Benedikt Mohelník přišel s nápadem celé poutní 
místo postupně obnovit. Za tím účelem jsme angažovali architekta Petra 
Uhlíka, který vypracoval studii obnovy kláštera i baziliky. Obě stavby by 
měly být ještě více propojené. Mimo jiné unikátní prohlídkovou trasou. Za
čít by měla v rajské zahradě kláštera, povede do podzemí pod klášterem 
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a bude pokračovat i podzemím baziliky. Finále je, že návštěvník vystoupí do 
prostoru baziliky.

Začali jsme nyní první etapu, která obsahuje především obnovu bazi
liky, nové osvětlení, ozvučení, zabezpečení. Pak také zvenku, jde o obnovu 
pěti soch, které jsou na balustrádě, a budujeme i rampu pro vozíčkáře.

Bazilika by měla projít v dalších etapách celkovou rekonstrukcí a opra-
vou, ale co by mělo vzniknout v klášteře kromě prohlídkové trasy?

Jednak bychom chtěli racionálněji uzpůsobit vnitřní provoz kláštera, pro
tože v současnosti je klauzura bratří dál od baziliky než křídlo, kde ubyto
váváme hosty. Zároveň by bylo možné zvětšit kapacitu Poutního domu sv. 
Zdislavy, aby sem mohlo přijíždět víc poutníků a více rodin tu strávit i své 
volné dny, dovolené a přijet na prázdniny.

Říkáte poutní dům, ale ten funguje už dnes.

Ano, ale překážíme si. Navíc má jen omezenou kapacitu. Je to vlastně jen 
šest pokojů, společná kuchyně, společné sociální zařízení. Snažíme se držet 
nízké ceny, aby si i sociálně slabší rodiny mohly pobyt u nás dovolit.

Za čím byste sem pozval poutníky a rodiny, aby přijeli?

Určitě je to sv. Zdislava, úžasná světice, jejíž vliv my, kteří tady žijeme, vel
mi silně pociťujeme. Chrání nás, povzbuzuje, posiluje, drží nad naším dílem 
ochrannou ruku. Hodně poutníků sem přijíždí prosit za konkrétní věci, ať 
už co se týče zdraví, nebo vztahů v rodinách. A mnoho poutníků bylo vysly
šeno. Je tu pokoj a klid, tiché, malé a krásné městečko. Za klášterem je za
hrada, která patří k poutnímu domu a poutníci ji mohou využívat. Jsou tam 
místa na rozjímání nebo na setkávání, děti mají na dvorku dětský koutek, 
kde si mohou hrát, dole na zahradě máme branky, takže se dá hrát i fotbal. 
V okolí je nádherná krajina, spousta možností pro výlety. Nejznámější je 
vycházka k pramenu sv. Zdislavy. A pak také na hrad a zámek Lemberk. 
Ale těch možností je mnohem víc. Lužické hory jsou nádherné a do skal 
a za hranice Německa je to kousek. Hory jsou tu sopečného původu, takže 
z každého vrcholu, ať už je to Klíč, Luž nebo Hvozd, je nádherný pohled do 
krajiny.

Jiří Macháně
převzato z Inzertní přílohy Katolického týdeníku 19/2023

(9.–15. května 2023)
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Dominique Barthélemy:
Bůh a jeho obraz. Nástin biblické teologie
Bůh se v Písmu postupně dává svému lidu poznat. 
Nezjevuje se však tak, že by každý rok předložil 
jednu stránku katechismu, ale sám vstupuje do lid
ských dějin, a to jen natolik, aby bázlivého člověka, 
který se jej od okamžiku prvotního hříchu děsí, ne
vystrašil. Člověk totiž uvěřil lži, že jeho milující Otec 
je ve skutečnosti zrůdný a žárlivý Tyran… Tato kni
ha odhaluje fascinující biblický příběh o Bohu, který 
postupně očišťuje svůj obraz v srdcích lidí a obno
vuje s nimi společenství lásky. Překlad Hyacint Ull
man OP. Vyjde v červnu.

brož., 180 str., cca 235 Kč

Z nabídky nakladatelství Krystal OP

Letní škola Tomáše Akvinského 2023
30. 7. – 4. 8. 2023 klášter v Tuchoměřicích
téma: Trojice

Společné studium nauky a textů svatého Tomáše a hledání jejich významu 
pro náš duchovní i praktický život; přednášky, workshopy, společná i indi
viduální modlitba a čas pro setkávání a rozhovory.

Přednášky
31. 7.  Základní terminologie Tomášova pojednání o Trojici (fr. Efrem Jin
dráček OP) 
1. 8. Tomášův traktát o Trojici v Teologické sumě. Struktura, obsah, důsled
ky (doc. David Svoboda)
2. 8. Neviditelná a viditelná poslání božských osob (fr. Štěpán Filip OP)
3. 8. Tomášovo pojetí osoby a jeho důsledky pro antropologii a etiku (prof. 
Tomáš Machula)
4. 8. Obraz Trojice v člověku (fr. Irenej Šiklar OP)

Další informace na https://krystal.op.cz/letniskolatomaseakvinskeho/
Přihlášky na lsta@op.cz
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Tomáš Akvinský:
O činnostech tělesných tvorů
Poslední otázky První části Teologické sumy po
jednávají o činnostech tvorů. Nejprve se, v otáz
kách 106–114, jedná o činnosti andělů (O andělech 
v Teologické sumě II, Krystal OP 2015). Poté se, 
v otázkách 115–119, jež se nacházejí v tomto svaz
ku, probírají činnosti tělesných tvorů, především 
člověka. Tomáš nejprve zpracovává téma působe
ní tělesných substancí obecně, zabývá se místním 
pohybem a mechanickým působením; ptá se, zda 
jsou v tělesech nějak přítomné božské stvořitelské 
ideje; řeší specifickou otázku působení nebeských 
těles na tělesa pozemská; a pojednává také o náho
dě a osudu. Dále se zabývá působením člověka na 
člověka, a to speciálně otázkou předávání poznání 
čili vy učování, a následně otázkou předávání života 
neboli plození. Překlad, úvodní studie a poznámky 
Tomáš Machula.

brož., 100 str., 140 Kč

Tomáš Akvinský:
O našem poznání Boha
V První části Sumy, poté co Tomáš pojedná o teo
logii a důkazech Boží existence, věnuje svoji pozor
nost otázkám o Boží esenci. Z této části pocházejí 
i dvě otázky, jež tvoří obsah tohoto svazku (STh I, 
q. 12–13). Tomáš se v nich zamýšlí nad problema
tikou lidského poznání Boha a výpovědí o Bohu. 
Nejprve se ptá, zda je možné přirozenými silami po
znat Boží esenci, tedy Boha takového, jaký je, a zda 
je možné jeho esenci celou plně nahlédnout. Dále 
se zabývá možnostmi slovního vyjádření našeho po
znání Boha, zkoumá, jakým způsobem lze hovořit 
o Bohu, abychom tuto realitu při vší její kompliko
vanosti pojmenovali co nejpřesněji. Překlad, úvodní 
studie a poznámky Pavel Kilbergr a Tomáš Machula.

brož., 100 str., 140 Kč

https://krystal.op.cz
facebook.com/KrystalOp
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Nenechte si ujít, zapojte se:

• Podpora rekonstrukce kláštera a baziliky v Jablonném v Podještědí
   číslo účtu 903503389/0800 s variabilním symbolem 777
   více na https://www.zdislava.cz/

• Výstava V srdci paní Zdislavy
   1. 5. – 15. 7. 2023
   https://www.facebook.com/vsrdcipanizdislavy

• Letní škola Tomáše Akvinského: 30. 7. – 4. 8. 2023 v Tuchoměřicích 
   https://krystal.op.cz/letniskolatomaseakvinskeho/

• Setkání dominikánské rodiny (téma Ukrajina): 14. 10. 2023 v Praze

• O Třech ve třech. Podcast o víře a životě z ní ׀ https://op.cz/o3v3/

• Dominikánská 8 ׀ https://dominikanska8.cz/

• Knižní salóny nakladatelství Krystal OP ׀ https://krystal.op.cz/kniznisalon2/
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